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V Praze, prosinec 2021 

 

Vaše excelence, 

končí mé působení ve funkci předsedy vlády i účast hnutí ANO ve vládě České republiky. Rád 

bych se s Vámi všemi rozloučil osobně, ale vzhledem k současné pandemické situaci by to 

nebylo vhodné. Proto jsem se rozhodl poslat Vám tento dopis. Jsem rád, že jsem s Vámi mohl 

spolupracovat, nejprve jako ministr financí a později jako předseda vlády. Byla to přínosná 

spolupráce a rád jsem některé z Vás poznal zblízka. Rád bych využil této příležitosti a 

poděkoval Vám za tuto plodnou spolupráci. 

ANO se stane hlavní opoziční stranou a pokud jde o mě, já z politiky neodcházím. Mohu Vás 

ujistit, že budeme velmi aktivní a velmi viditelnou opozicí, která bude tvrdě pracovat v 

Parlamentu, v krajích a obcích. Pevně věřím, že i v nové pozici budeme nadále spolupracovat 

a vyměňovat si názory. Jako předseda opozice budu cestovat do zahraničí, navštívím Brusel a 

setkám se s našimi politickými partnery. Hnutí ANO se pevně etablovalo jako součást rodiny 

politických stran EU, jsme hrdými a aktivními členy ALDE a Renew Europe. Naši 

europoslanci patří k nejviditelnějším a nejpracovitějším členům Evropského parlamentu. 

Naše vláda a hnutí ANO nikdy nezpochybňovaly členství České republiky v EU a NATO. 

Nikdy se o tom nediskutovalo. Na druhou stranu jsme zdůraznili, že musíme být aktivní a v 

případě potřeby kritičtí a připraveni hájit naše národní zájmy. Být součástí EU neznamená 

přijímat vše, s čím přijdou velké členské státy, progresivní elity v Evropském parlamentu 

nebo byrokraté v Evropské komisi a dalších institucích. Česká republika povinné migrační 

kvóty vetovala a vždy jsme hájili své národní zájmy, jako to dělají všechny země v EU. 

EU není jednosměrná cesta. Existují fondy a programy pro chudší země a regiony. Novější 

členské státy ve střední a východní Evropě jsou však pro EU klíčové, protože představujeme 

obrovský a rostoucí trh a obrovský odliv peněz ve formě dividend do západní Evropy. EU je 



systém rovných, který je a musí být pro všechny vzájemně výhodný. Pro ty z východu i 

západu, severu i jihu, pro menší i větší země. 

Není pravda, jak někteří tvrdí, že Česká republika nemá vizi pro Evropu. Naše vize je 

jednoduchá. A je v souladu s českými národními zájmy a tradicemi naší zahraniční politiky. 

Není třeba neustále otevírat nové oblasti a kapitoly integrace a nechávat starší projekty 

nedokončené. Neustále bychom se měli zaměřovat na dokončení jednotného trhu EU a 

soustředit se na čtyři svobody: volný pohyb osob a pracovních sil, volný pohyb zboží, volný 

pohyb služeb a volný pohyb kapitálu. Stále zaostáváme v oblasti jednotného digitálního trhu a 

telekomunikací, v oblasti služeb se objevují překážky, jako je vynucování místních mezd pro 

řidiče kamionů a autobusů z jiných zemí, bankovnictví se opět stává více národním atd. 

Zaměřit se na tyto čtyři svobody je úkol, který nemá konce, ale nyní je naléhavější než kdy 

jindy. 

Po odchodu Velké Británie z EU, který považuji za nešťastný, se Česká republika musí 

soustředit na budování spojenectví s podobně smýšlejícími zeměmi, které by se měly zaměřit 

na volný trh, menší vládu a méně byrokracie a regulací. Prioritou EU by měl být hospodářský 

růst, nikoli regulace. Po finanční krizi v roce 2008 je průměrný hospodářský růst v EU pouze 

poloviční ve srovnání s růstem ve Spojených státech a v některých zemích východní Asie je 

růst často třikrát vyšší než v Evropě. Je jasné, že takto to dál nejde. 

Brusel by měl urychlit přístupový proces všech zemí, které mají zájem stát se členy EU. 

Evropská unie by se měla shodovat s hranicemi Evropy. Prioritou České republiky by měla 

být podpora všech zemí západního Balkánu v jejich úsilí. Schengenské hranice by měly být 

stejné jako hranice EU. Pro přežití EU je zásadní zlepšit ochranu vnějších hranic a bojovat tak 

proti nelegální migraci a pašování lidí. 

Současná energetická krize nám ukázala, že místo toho, aby se EU soustředila pouze na 

Zelenou dohodu, měla by využít své síly k vyjednání dlouhodobých smluv na zemní plyn, 

jako to udělala při vyjednávání o vakcínách covid-19. Domnívám se, že je v našem národním 

zájmu zaměřit se na jadernou energii a postavit více jaderných reaktorů. Toto rozhodnutí by 

měli evropští partneři nejen respektovat, ale také uvítat. 

EU funguje při sjednávání obchodních dohod s ostatními zeměmi profesionálně a efektivně. 

Na druhou stranu EU není schopna promítnout svou moc na mezinárodní úrovni, což platí i ve 

vztahu k jejím sousedům. EU se musí v této oblasti zlepšit. Musí být silným, důvěryhodným a 

viditelným hráčem ve všech zemích, které trpí krizí a napětím, jako je Ukrajina, Arménie, 



Turecko, Sýrie, Libye, Irák a další. Prvním krokem je definovat společné zájmy EU. Jedině 

tak může mít funkční zahraniční politiku. 

Upřímně doufám a věřím, že nová česká vláda půjde v našich stopách. 

Ještě jednou mi dovolte, abych Vám poděkoval za spolupráci v uplynulých letech a popřál 

Vám všem krásné Vánoce a šťastný nový rok. Těším se, že se brzy opět uvidíme. 

Přijměte prosím mé ujištění o mé nejhlubší úctě.  

 

Andrej Babiš 

předseda vlády 

 


